



**Canadian Hospice Palliative Care Association**

**Association canadienne de soins palliatifs**

## **MEDIA ADVISORY**

### **Response to Dying with Dignity Bill 52 Press Conference**

#### **What**

Join Dr. Doris Barwich, President of the Canadian Society of Palliative Care Physicians (CSPCP), Dr. Diane Meier, Director, Center to Advance Palliative Care, and Sharon Baxter, Executive Director of the Canadian Hospice Palliative Care Association, as they respond to questions related to the Dying with Dignity Bill 52. The speakers will also elaborate on the CSPCP position on the issue. Please see the position statement below.

#### **Where**

Vancouver Marriott Pinnacle Downtown Hotel, Lonsdale Room - 1128 W Hastings St,  
Vancouver, BC V6E 4R5

#### **When**

Friday, June 14, 2013 at 9:30am PST

#### **Statement**

Yesterday, the CSPCP opened its 9th Annual Advanced Learning in Palliative Medicine Conference to promote better end of life care by physicians, a day after Bill 52 was introduced into the Quebec National Assembly. Hospice Palliative Care education for physicians is our primary concern, and we encourage provincial governments and universities to provide education for all practicing and future physicians to ensure that they have the knowledge and skills to provide quality end of life care. This will facilitate greater access to competent and compassionate care for all Canadians living with advanced medical illness. Although the CSPCP applauds the commitment to improve access to palliative care services in Quebec, CSPCP does not support the inclusion of medical aid in dying (more commonly referred to as euthanasia) as part of the continuum of care at the end of life.

As Canada enters the debate around these contentious issues, we want to reassure Canadians that effective therapies exist to manage symptoms and address fears related to the dying process. Education is essential to ensure that all physicians have the skills and knowledge, to provide quality end of life care, so that no Canadians find themselves requesting death as the only option.

“Educating all physicians around end of life care needs to be a priority. At this time gaps exist.” adds Dr. Doris Barwich, President of the CSPCP. “We need to promote other options to address the pain and suffering of terminally ill patients and we need to ensure that Canadians have access to them.”

-30-

Annex/Annexe D • Hôpital Saint-Vincent Hospital • 60 rue Cambridge Street N. • Ottawa • Ontario • K1R 7A5 • CANADA

Telephone/Téléphone : 613-241-3663 or/ou 1-800-668-2785 • Fax/Télécopieur : 613-241-3986

E-mail : [info@chpca.net](mailto:info@chpca.net) or/ou Courriel : [info@acsp.net](mailto:info@acsp.net)

Web Site : <http://www.chpca.net> or/ou Site Web : <http://www.acsp.net>

Charitable Registration Number/Numéro d'organisme de bienfaisance : 13760 4195 RR0001

For further information or to set up an interview, please contact:

Michelle Veer  
Administrative Assistant  
Canadian Society of Palliative Care Physicians  
Email : [michelle.veer@fraserhealth.ca](mailto:michelle.veer@fraserhealth.ca)  
Phone : (604) 341-3174

The **Canadian Society of Palliative Care Physicians (CSPCP)** was formed with the vision of promoting the highest quality of palliative and end-of-life care by physicians in Canada. The Society strives to advance quality of life of Canadians and their families who are living with a life-threatening illness, by advancing the field of Palliative Medicine and representing our discipline at local, provincial, and national levels. Over 350 members include medical practitioners with an interest or specialized practice in Palliative Medicine.



**Canadian Hospice Palliative Care Association**

**Association canadienne de soins palliatifs**

## **AVIS AUX MÉDIAS**

### **Conférence de presse en réponse au projet de loi 52 sur le droit de mourir dans la dignité**

#### **Sujet**

Venez rencontrer le D<sup>r</sup> Doris Barwich, président de la Société canadienne des médecins de soins palliatifs, la D<sup>re</sup> Diane Meier directrice du Center to Advance Palliative Care, ainsi que M<sup>me</sup> Sharon Baxter, directrice générale de l'Association canadienne de soins palliatifs qui présenteront leurs points de vue concernant le projet de loi 52 sur le droit de mourir dans la dignité. Les conférenciers expliqueront également de la position sur le sujet de la Société canadienne des médecins de soins palliatifs. Prière de consulter l'énoncé de position ci-après

#### **Lieu**

Vancouver Marriott Pinnacle Downtown Hotel, Lonsdale Room - 1128 W Hastings St,  
Vancouver, BC V6E 4R5

#### **Date et heure**

Le vendredi 14 juin à 9 h 30 HNP

#### **Énoncé de position**

La Société canadienne des médecins de soins palliatifs (SCMSP) a donné hier le coup d'envoi de sa neuvième conférence annuelle de formation avancée en médecine palliative dont l'objectif est de promouvoir de meilleurs soins de fin de vie de la part des médecins. La conférence débute un jour à peine après le dépôt à l'Assemblée nationale du Québec du projet de loi 52. L'enseignement des soins palliatifs à l'intention des médecins est notre première préoccupation et nous encourageons les gouvernements provinciaux et les universités à fournir la formation à tous les médecins pratiquants et les futurs médecins afin qu'ils possèdent les connaissances et les compétences pour prodiguer des soins de fin de vie de qualité. L'accès à des soins de qualité et de compassion sera ainsi facilité pour tous les Canadiens qui vivent avec une maladie grave avancée. Bien que la SCMSP se réjouisse de l'engagement du Québec d'améliorer l'accessibilité à des services de soins palliatifs, elle n'appuie toutefois pas l'aide médicale à mourir (communément appelée euthanasie) dans le continuum de soins de fin de vie.

Au moment où s'entame au Canada le débat entourant ces questions contentieuses, nous désirons rassurer les Canadiens qu'il existe des thérapies efficaces pour gérer les symptômes et apprivoiser les peurs relatives au processus de mourir. La formation est essentielle pour que tous les médecins acquièrent les compétences et les connaissances nécessaires pour prodiguer des soins de fin de vie de qualité. Ainsi, les Canadiens auront des options autres que celle de demander la mort.

Annex/Annexe D • Hôpital Saint-Vincent Hospital • 60 rue Cambridge Street N. • Ottawa • Ontario • K1R 7A5 • CANADA

Telephone/Téléphone : 613-241-3663 or/ou 1-800-668-2785 • Fax/Télécopieur : 613-241-3986

E-mail : [info@chpca.net](mailto:info@chpca.net) or/ou Courriel : [info@acsp.net](mailto:info@acsp.net)

Web Site : <http://www.chpca.net> or/ou Site Web : <http://www.acsp.net>

Charitable Registration Number/Numéro d'organisme de bienfaisance : 13760 4195 RR0001

« La formation des médecins sur les besoins de soins de fin de vie doit être une priorité. À l'heure actuelle, certaines lacunes existent », a déclaré le D<sup>r</sup> Doris Barwich, président de la SCMSP. « Nous devons faire la promotion d'autres options pour traiter la douleur et la souffrance des patients atteints de maladies terminales. Et nous devons nous assurer que les Canadiens y ont accès. »

-30-

Pour obtenir de plus amples renseignements ou pour fixer une entrevue, veuillez communiquer avec :

Michelle Veer  
Adjointe administrative  
Société canadienne des médecins de soins palliatifs  
Courriel : [michelle.veer@fraserhealth.ca](mailto:michelle.veer@fraserhealth.ca)  
Téléphone : 604-341-3174

La **Société canadienne des médecins de soins palliatifs** (SCMSP) a été créée afin de promouvoir la meilleure qualité possible de soins palliatifs et de fin de vie fournis par les médecins du Canada. La Société s'efforce d'améliorer la qualité de vie des Canadiens et de leur famille qui vivent avec une maladie potentiellement mortelle en faisant progresser la médecine palliative et en représentant notre discipline sur les scènes locale, provinciale et nationale. La Société compte plus de 350 membres, y compris des professionnels de la santé qui ont un intérêt ou qui se spécialisent en médecine palliative.